
 

سیاسی

سرویس سیاســی - نماینــدگان مجلس 
شــورای اســامی، صرافی ها و صادرکنندگان 
حقیقــی و حقوقی را مکلف کردند تا اطاعات 
مربــوط به دارایی هــای ارزی و جریان درآمد 
ارزی تحــت مالکیت خــود را تحت ضوابط و 
مطابق با شیوه ای که بانک مرکزی مشخص می 

کند در اختیار این بانک قرار دهند.
نمایندگان مجلس شــورای اســامی در 
جلسه علنی نوبت مجلس، و در جریان بررسی 
ایرادات شــورای نگهبان در لایحه برنامه هفتم. 
مــواد ۱۱ تــا ۱۵ لایحه را به شــرح زیر اصاح 

کردند.
بر اساس اصاحات صورت گرفته در بند 
الف ماده ۱۱ لایحه، در اجرای بند )۲(سیاســت 
هــای کلی برنامه پنج ســاله هفتم مبنی بر ایجاد 
ثبات در ســطح عمومی قیمت هــا و نرخ ارز، 
دســتگاه های اجرایی، بانک ها و مؤسســات 
اعتبــاری غیربانکی، صرافی ها و صادرکنندگان 
دولتــی یا وابســته به شــرکت هــای دولتی و 
مؤسســات و نهادهــای عمومــی غیردولتی و 
ســایر صادرکنندگان حقیقی و حقوقی مکلفند 
کلیه اطاعــات مربوط به دارایــی های ارزی 
و جریــان درآمد ارزی تحــت مالکیت خود را 
تحــت ضوابــط و مطابق با شــیوه ای که بانک 
 مرکزی مشخص میکند در اختیار این بانک قرار 

دهند. 
عرضــه ارزهای در اختیار دســتگاه های 
اجرائی، بانکها و مؤسسات اعتباری غیربانکی، 
صرافیهــا و صادرکنندگان دولتی یا وابســته به 
شرکتهای دولتی و مؤسسات و نهادهای عمومی 
غیردولتــی باید با هماهنگــی بانک مرکزی در 
چهارچــوب این قانون و قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز مصوب ۳ /۱۰ /۱۳۹۲ با اصاحات و 

الحاقات بعدی انجام شود. 
صادرکنندگان خرد از جمله صادرکنندگان 
خدمــات فنی و مهندســی، محصوالت صنعتی 

دانشبنیان و خالق، محصولات باغی و کشاورزی 
و صنایع دســتی میتوانند ارز حاصل از صادرات 
خود را در مرکز مبادله ارز و طای ایران عرضه 
نمــوده یا پس از اعام به بانــک مرکزی، برای 
واردات کالاهــای مجــاز که بانــک مرکزی با 
تأمیــن ارز آنها موافقت کرده اســت، توســط 
 خود یا دیگر واردکنندگان مورد اســتفاده قرار 

دهند.
صادرکننــدگان خــرد موضــوع این بند 
بــا توجه به نوع و حجــم کالا یا خدمت صادر 
شــده، به پیشنهاد وزیر صنعت، معدن و تجارت 
و با همکاری وزرای جهاد کشــاورزی و میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی و معاون 
علمــی و فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس 

جمهور، توسط هیأت وزیران تعیین میشود.
بر اساس اصاحات صورت گرفته در بند 
ب ماده ۱۱؛ عبــارت -در چهارچوب قوانین و 
مقررات مربوط- بعد از عبارت »شــورای پول و 

اعتبار« اضافه گردید.
بر اساس اصاحات صورت گرفته در بند 
تبصره۱ ماده ۱۱، تبلیغات برای خرید و فروش 
غیر قانونی ارز در فضای رسانه ای و مجازی به 
مصادیق مندرج در بند )ح(قانون مبارزه با قاچاق 
کاال و ارز مصــوب /۰۳ /۱۰ ۱۳۹۲ و اصالحات 

بعدی آن اضافه می شود.
بر اساس اصاحات صورت گرفته در بند 
پ مــاده ۱۳ لایحه؛ دو تبصــره به ذیل ا ین بند 

اضافه گردید:
تبصره -۱ نیروهای مسلح، نهادهای نظامی 
و امنیتی و مؤسسات دولتی که زیرمجموعه قوه 

مجریه نیستند، مشمول این حکم نمی باشند.
تبصــره -۲ وزارت اطالعات و ســازمان 
انــرژی اتمی با توجه بــه خرید کاال و خدمات 
توســط آن ها برای اشــخاص تحت پوشش از 

شمول این حکم مستثنی هستند.
در بنــد پ ماده ۱۳ لایحه آمده اســت که، 

سازمان مکلف اســت با همکاری وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و بانک مرکزی نسبت به ایجاد 
نظام یکپارچه و هوشمند مدیریت مالی دولت با 
رعایت ماده (۳۰( قانون برنامه و بودجه کشــور 
مصوب ۱۰ /۱۲/ ۱۳۵۱ براســاس ضوابط ذیل 

اقدام نماید:
۱. کلیــه اعتبارات از محــل منابع عمومی 
و اختصاصــی در قالب اعتبــار الکترونیکی به 
دســتگاه اجرائی تخصیص می یابد. تضمین نقد 
شــوندگی اعتبار توسط خزانه داری کل کشور 
در ســقف تخصیص هــای ابالغی انجام و تمام 
پرداخت های دولت از محل حســاب پشتیبان 
حسابهای اعتباری توسط خزانه داری کل کشور 

در وجه ذی نفع نهائی واریز می شود.
بر اساس اصاحات صورت گرفته در بند 
ت مــاده ۱۳ لایحه؛ تبصره های ذیل به بند )ت(

اضافه گردید:
تبصره -۱ نیروهای مسلح، نهادهای نظامی 
و امنیتی و مؤسسات دولتی که زیرمجموعه قوه 

مجریه نیستند، مشمول این حکم نمی باشند.
تبصــره -۲ وزارت اطاعات، ســازمان 
انــرژی اتمی، کمیتــه امداد امــام خمینی)ره( 
و ســازمان بهزیستی کشــور با توجه به خرید 
کالا و خدمات توســط آن ها برای اشــخاص 
 تحت پوشــش از شــمول این حکم مســتثنی 

هستند.
بر اساس اصاحات صورت گرفته در بند 
الف ماده ۱۵ لایحه؛ وزارت نفت مکلف است در 
مورد میادین در حال بهره برداری یا دارای قرارداد 
توسعه فعلی، نسبت به عقد قرارداد های مجزا با 
شرکت ملی نفت ایران با رعایت قوانین در قالب 
قــرارداد های بلندمدت به تفکیک میدان/مخزن 
نفــت و گاز و از جمله در چهارچوب شــرایط 
عمومی، ساختار و الگوی قراردادهای بالا دستی 
 نفتی و گازی با تصویب شــورای اقتصاد اقدام 

نماید.

تکلیف مجلس به صرافی ها برای ارائه اطلاعات
 درآمد ارزی خود به بانک مرکزی

7

ســرویس سیاســی - معاون اول رییس جمهور بــا ضروری خواندن 
برنامه ریزی برای تولید ۲۰ هزار مگاوات برق هسته ای در کشور تصریح کرد 

که ایران باید به قطب انرژی در منطقه تبدیل شود.
در جلســه ای با حضــور »محمد مخبــر« معــاون اول رئیس جمهور 
راهکارهای توســعه نیروگاه ها و کاهش ناترازی برق در کشور مورد بررسی 
قــرار گرفت و برنامه ریزی لازم جهت تولید ۳۰ هزار مگاوات برق، احداث 
نیروگاه در مناطق دارای اولویت و تکمیل نیروگاه های نیمه تمام انجام شد.

معــاون اول رئیس جمهــور در این جلســه توســعه صادرات محور 
نیروگاه های برق را مورد تاکید قرار داد و گفت: وزارت نیرو و صندوق توسعه 
ملی ضمن تاش برای تأمین برق مورد نیاز مصارف مختلف در داخل کشور 
باید هدف گذاری و چشــم اندازی دقیق برای احداث و توسعه نیروگاه های 

تولید برق با رویکرد صادرات به کشورهای همسایه نیز داشته باشند.
مخبر همچنین با تاکید بر پیگیری مجدانه برنامه تولید ۲۰ هزار مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر در کشور گفت: باید موانع اجرایی احداث این نیروگاه ها 
از جمله واگذاری زمین و صدور مجوزها رفع و در بهره برداری تسریع شود.
وی همچنیــن برنامه ریزی برای تولید ۲۰ هزار مگاوات برق هســته ای 
را نیز ضروری دانســت و افزود: بــا توجه به دانش فنی و تخصص موجود، 
باید از همه ظرفیت های کشــور اعم از حرارتی، تجدیدپذیر و هسته ای برای 
تولید برق اســتفاده و ایران به قطب انرژی در منطقه تبدیل شــود تا بتوانیم 
 عاوه بر تأمین نیاز داخل، صادرات برق به کشورهای همسایه را نیز توسعه 

دهیم.
در ایــن جلســه وزیــر نیرو گزارشــی از اقدامــات صورت گرفته در 
دولت ســیزدهم در راســتای رفــع ناترازی بــرق ارائه کرد و به تشــریح 
عملکرد این وزارتخانه برای توســعه ظرفیت برق کشــور در دو سال اخیر 
پرداخــت و گفــت: برنامه دولت برای توســعه نیروگاه هــا در میان مدت، 
افزایــش حداقل ۳۰ هــزار مگاوات ظرفیــت جدید شــامل نیروگاه های 
 حرارتی، ســیکل ترکیبی و تجدیدپذیر هــر کدام به میزان ۱۰ هزار مگاوات 

است.
بر اساس این گزارش، در دهه ۹۰ شمسی سالانه به طور متوسط کمتر از 
۲ هزار مگاوات نیروگاه به بهره برداری رسیده است که در دولت سیزدهم و 
در دو سال اخیر این عدد سالانه به بیش از ۴ هزار مگاوات افزایش یافته است.
در ادامه این جلســه گزارشــی در خصوص احداث واحدهای بخار و 
ارتقای واحدهای گازی و چالش ناترازی ســوخت ارائه و اعام شــد که از 
ابتدای دولت ســیزدهم تاکنون ۱۳ واحد بخار به ظرفیت ۲۱۶۳ مگاوات به 
بهره برداری رســیده که سالانه باعث ۳,۲ میلیارد متر مکعب صرفه جویی در 

مصرف سوخت می شود.
همچنین در این گزارش اعام شد که احداث و اجرای کامل پروژه های 
واحدهــای بخــار و ارتقای واحدهای گازی، ســالانه بیــش از ۱۲ میلیارد 
مترمکعــب یعنی بیش از تولید یک فاز پارس جنوبی صرفه جویی به همراه 

خواهد داشت.

سرویس سیاسی -رئیس مرکز 
بررســی های اســتراتژیک ریاست 
جمهوری گفت: صرف نظر از اینکه 
ســند چه باید باشــد، باید دیده بانی 
درســت ایجاد کنیم به جای این که 
وقــت خودمان را روی این  بگذاریم 
که یک سند بسیار دقیق تنظیم کنیم اما 
در مقام اجرایی سازوکاری پیش بینی 
نداشته باشــیم باید دیده بانی بسیار 
خوبی تعبیه کنیم که در مسیر اصاح 
خودش سازوکار خوبی داشته باشد.
مصطفی زمانیان در نشســت تحلیل سند سیاست صنعتی گفت: اساسا 
یکی از مهم ترین آســیب های نظام سیاســت گذاری صنعت در کشــور و 
ســند هایی از این دست، این اســت که بر بخش پایانی این سندها که همان 

ضمانت اجرا پذیرشدن است، کمتر توجه می شود.
رئیس مرکز بررســی های استراتژیک ریاست جمهوری تاکید کرد: اگر 
قرار است یک سند اجرایی شود، نیاز است سازوکار رصد، پایش و دیده بانی 
صورت گیرد و نظارتی باشــد که با مجموعه ویژگی های آن نهاد و ســازمان 
بتواند یک ســند در مســیر دیده بانی اصاح شــود تا اگر دستگاه ها احتمالا 

مأموریت خودشان را در این حوزه انجام نمی دهند، به گوش باشند.
وی افزود: اصاحاتی که نیاز است در مسیر اجرایی سند انجام شود باید 
متناســب با تغییرات محیطی و شــرایط باشد و در سند لحاظ شود تا این نهاد 

دیده بان بتواند توجه کند.
زمانیان یادآور شد: تجربه ۱۵ ساله نشان می دهد که ما در نهاد دیده بانی 
ضعف جدی داریم. چه بســا ســندهای خوبی در کشــور نوشته شد اما به 
لحاظ ســازوکاری که داریم، به نتیجه نرســیده  اســت. وقتی به انتهای خط 
رســیدیم، دیدیم دســتگاه های متولی برای آنچه باید می کردند پاســخگو 
نیســتند. در مقابل ســندهایی وجود دارند که قدرت نظریه و پشتوانه خیلی 
قدرتمندی ندارند و سازوکارشــان خیلی خاقانه و قدرت شــکنانه نیست 
 امــا تمرکــز بر اجرا باعث شــده که در مســیر اجرایی مــواردی را فراهم 

کنند.
وی گفت: در گفت وگوهایی که داشــتیم صرف نظر از اینکه ســند چه 
باید باشــد، باید دیده بانی درســت ایجاد کنیم به جای این که وقت خودمان 
را روی این  بگذاریم که یک ســند بسیار دقیق تنظیم کنیم اما در مقام اجرایی 
ســازوکاری پیش بینی نداشته باشیم باید دیده بانی بسیار خوبی تعبیه کنیم که 

در مسیر اصاح خودش سازوکار خوبی  داشته باشد.

مخبر معاون اول رییس جمهور:

ایران باید به »قطب انرژی در منطقه« 
تبدیل شود

رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری:

باید دیده بانی درست ایجاد کنیم

سرویس سیاسی - از آنجــا که 
ایرادات شــورای نگهبان در لایحه 
برنامه هفتم توســعه بسیار زیاد بود 
و هم از جهت شکلی و هم از لحاظ 
نگارشــی موارد متعــددی بود و از 
ســوی دیگر بــرای اولین بار هیات 
عالی نظارت عــاوه بر ایرادات در 
خصــوص مغایرت ها در بحث عدم 
انطبــاق نیز مواردی را مطرح کردند 

مباحث خیلی طولانی بود.
ســخنگوی کمیســیون تلفیق 

برنامه هفتم توســعه روند رســیدگی به ایرادات شــورای نگهبان در لایحه 
برنامه هفتم توسعه را در این کمیسیون تشریح کرد.

 محمدمهدی مفتح در تذکری شــفاهی در  جلسه علنی مجلس شورای 
اســامی و در جریان بررســی گزارش کمیسیون تلفیق در خصوص لایحه 
برنامه هفتم توســعه بیان کرد: گزارشــی که اکنون در صحن مجلس شورای 
اســامی در حال رسیدگی اســت طبق آیین نامه باید در کمیسیون تلفیق به 
تصویب رسیده باشد. این گزارش اکنون کاما مورد اشکال است چرا که در 

کمیسیون تلفیق مورد بررسی قرار نگرفته است.
 وی ادامه داد: وظیفه نمایندگی قائم به شخص است و قابل واگذاری به 
شخص دیگری نمی باشد و لذا بررسی این گزارش برای رفع ایرادات شورای 

نگهبان در لایحه برنامه هفتم توسعه اکنون قابل قبول نیست.
 در ادامه محســن زنگنه سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه 
بیان کرد: از آنجا که ایرادات شــورای نگهبان در لایحه برنامه هفتم توســعه 
بســیار زیاد بود و هم از جهت شکلی و هم از لحاظ نگارشی موارد متعددی 
بــود و از ســوی دیگر برای اولین بار هیات عالــی نظارت عاوه بر ایرادات 
در خصــوص مغایرت ها در بحث عــدم انطباق نیز مواردی را مطرح کردند 

مباحث خیلی طولانی بود.
 وی در ادامه بیان کرد: به همین دلیل به جهت زمان بر بودن رســیدگی 
به این ایرادات اعضای کمیســیون تلفیــق با بیش از ۹۱ درصد رای موافقت 
کردند تا هیات رئیســه کمیسیون به همراه کمیته های تخصصی کمیسیون به 
موارد ارجاعی از شــورای نگهبان رسیدگی کنند و لذا براساس رای اعضای 
کمیســیون گزارش اکنون هیچ مشــکلی از نظر آیین نامــه ای ندارد و قابل 

رسیدگی در صحن مجلس شورای اسامی است.

سرویس سیاسی - قالیبــاف با 
بیان اینکه چرا داروی وارداتی با ارز 
۴۲۰۰ تومانی باید ۱۰۷ درصد گران 
شــود؟ گفت: ۲۸ قلــم کالا به جای 
۸ قلــم بــا ارز ۲۸۵۰۰ تومانی وارد 

می شود.
 محمدباقر قالیباف در نشست 
علنی مجلس شــورای اســامی در 
جریان بررســی لایحه بودجه ۱۴۰۳ 
اظهــار کرد: بنده در نامه رســمی به 
رئیس جمهور اعام کردم که اکنون 

به ۲۸ قلم کالای اساســی در کشــور، ارز با نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان داده 
می شود مگر ما چقدر منابع ارزی داریم؟ ما الان در حوزه بهداشت و درمان 
نیــز ارز ۴ هــزار و ۲۰۰ تومانی تخصیص دادیم چــرا باید دارو ۱۰۷ درصد 

گران شود.
وی ادامــه داد: چــرا باید به جای ۸ قلم کالای اساســی، ۲۸ قلم کالای 
اساسی، ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان دریافت کند؟ حتما اگر ۲۸ قلم را ۳۰ قلم 
بکنیم، ۲۰ میلیارد دلار هم بدهیم کم اســت. حتما باید به کالا های اساســی 
مردم ارز اختصاص پیدا کند. برخی دوستان گفتند که حتی یک قلم هم کالا 
با نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان وارد نمی شــود، بعد بررسی کردند و دیدند که 
۲۸ قلم کالا وارد می شــود، این منفعت ناشــی از تفاوت ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
 تومانی با نرخ ۳۶ هزار تومانی تالار ارز نصیب چه کســی می شــود؟ معلوم 

نیست.

سرویس سیاسی - عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسامی با اشاره 
به توافق ســتاد کل نیروهای مســلح با رئیس مجلس در لایحه برنامه هفتم 
توســعه، گفت: طبق این توافق میانگین خدمت ســربازی با احتساب دوره 
آموزشی به ۱۴ ماه خواهد رسید،یعنی حداقل ۳ ماه از خدمت تمامی سربازان 

کاهش پیدا می کند.
سید محسن دهنوی،عضو هیات رئیسه مجلس در توضیحاتی در حاشیه 
جلســه علنی مجلس شــورای اســامی و در جمع خبرنگاران، گفت: طی 
چندین جلسه کارشناسی با حضور قالیباف و سردار باقری برای رفع ابهام از 
مصوبه مجلس شورای اسامی مبنی بر اصاح سربازی در برنامه هفتم توسعه 
تصمیماتی را گرفتیم.طبق این توافق میانگین خدمت ســربازی با احتساب 
دوره آموزشــی به ۱۴ ماه خواهد رسید؛ یعنی حداقل ۳ ماه از خدمت تمامی 

سربازان کاهش پیدا می کند.
نماینده تهران تصریح کرد: ســتاد کل نیروهای مســلح با تامین اعتبار 
دولت، نسبت به جایگزینی سرباز با سایر عضویت ها در حد اعتبار تامین شده 
اقدام خواهد کرد. با این مصوبه، کاهش نیاز به سرباز، محقق شده و استفاده 

از سربازان در جایگاه های تخصصی افزایش می یابد.
رئیس فراکســیون اقتصاد دانش بنیان متذکر شــد: دانشــجویان خارج 
از کشــور، امکان معافیت تحصیلی خواهند داشــت که این موجب تسهیل 

بازگشت نخبگان به کشور می شود.
دهنوی توضیح داد: ســتاد کل نیروهای مســلح، برنامه ای جهت تعیین 

تکلیف مشمولان غائب تدوین و به مجلس ارائه خواهد کرد.
وی تاکید کرد: مشــمولان خدمت ســربازی با ۳۵ سال سن و دارای دو 
فرزند و بیشتر معاف خواهند شد. این معافیت در جهت حمایت از مشمولان 

سربازی که تشکیل خانواده داده اند، وضع شده است.
دهنــوی گفت : ایــن تصمیمات در قالب حکم پیشــنهادی برای رفع 
ابهام شــورای نگهبان، امروز در سامانه قانون گذاری مجلس شورای اسامی 
بارگزاری شــد تا پس از تصویب در صحن مجلس و تایید شورای نگهبان، 

اجرایی شود.
وی در پایان با تشــکر از پیگیری ها و همکاری های قالیباف و ســردار 
باقری گفت: آقای قالیباف و سردار باقری موجب شکل گیری یک کار موفق 
مشــترک بین مجلس شــورای اسامی و ســتاد کل نیروهای مسلح، پس از 

سال ها شدند. و انشالله این مسیر همکاری ادامه خواهد داشت.

نماینده مجلس شورای اسلامی:

ایرادات شورای نگهبان به لایحه 
برنامه هفتم توسعه بسیار زیاد بود

قالیباف با اشاره به نامه رسمی خود به رئیس جمهور:

چرا داروی وارداتی با ارز ۴۲۰۰ 
تومانی باید ۱۰۷ درصد گران شود؟

دهنوی خبر داد:

خدمت سربازی سه ماه 
کاهش می یابد

تکلیفپولهایکثیفانتخاباتیچهمیشود!

حکایت هزینه های میلیاردی برای عزیمت به خانه ملت 

سرویس سیاسی - بــه قول معروف صحبت 
از یک قران و دوزار نیســت. صحبت از میلیارد ها 
پــول بی زبانی اســت که هزینه می شــود تا بلکه 
توفیــق خدمت نصیب عده ای شــود. صحبت از 
هزینه کرد های میلیاردی در آستانه انتخابات است 
که گاه در قالب ضیافت های عظیم نمایان می شود 
و گاهی هم در قالب خرید و فروش رای؛ هر چند 
وقت یکبار دم انتخابات هم بحثش داغ می شــود 
و فروکــش می کند تا جایی کــه صدای اعتراض 
رحمانی فضلی وزیر کشــور قبلی را نیز بلند کرده 

بود.
اینیعنییکجایکارمیلنگد!

کاظم پالیزدار، دبیر ســتاد هماهنگی مبارزه با 
مفاســد اقتصادی در این باره گفته بود: نمایندگان 
مجلس در یک دوره چهارساله حداکثر یک میلیارد 
تومان حقوق می گیرند. برخی ها هم ســه تا چهار 
میلیارد در انتخابات هزینه می کنند. این یعنی فردی 
چنــد میلیارد هزینه می کند که حداکثر یک میلیارد 
گیر بیاورد؟ او چقدر شیفته خدمت است. این یعنی 
یک جــای کار می لنگد و نقصی در کارش وجود 
دارد. باید حوزه فعالیت نماینده را در نظر بگیرید. 
نــوع تبلیغاتی که می کنند، نوع پذیرایی که می کنند 
و نــوع اتفاقاتی که در زمان تبلیغات انتخاباتی رخ 

می دهد همگی بیانگر این موضوع است.
به گفته پالیزدار، در شــرایطی که ما سیســتم 
مالی شــفاف نداریم، قضاوت کردن در زمینه ورود 
پول های کثیف به انتخابات کار دشــواری است. 
حــالا اما در قانــون انتخابات جدیــد با طراحی 
یک شــیوه نامه جدید تاش شده تا جلوی ورود 

پول های کثیف به انتخابات گرفته شود.
حکایتیکقانونوچندینانتقاد

محمدحسن آصفری، نماینده مجلس در این 
باره گفته بود: »در قانون جدید انتخابات، نامزد های 
انتخاباتی باید حســابی را به وزارت کشور معرفی 
کــرده و تمام هزینه ها و تبلیغــات انتخاباتی را از 

همین حســاب انجام دهند. مصوبات مجلس در 
قانــون جدید، »از ورود پول های ناســالم و کثیف 
به چرخه انتخابــات جلوگیری کرده و نظارت را 
دقیق تــر و از ریخت و پاش های اضافه جلوگیری 

می کند.«
موضوعی که علی حدادی، عضو کمیســیون 
شــورا ها و امور داخلی کشور نیز به آن تاکید کرده 
و گفته بــود: همزمان با آغاز فرآیند ثبت نام قطعی 
داوطلبــان دوازدهمیــن دوره نمایندگی مجلس، 
نظــارت بر هزینه های انتخاباتی با قانون جدید نیز 
آغاز شــده و قطعا با قانونی که در مجلس یازدهم 
مصوب شد، شــفافیت نحوه هزینه کرد انتخاباتی 
چندین برابر شده و به سامت انتخابات می انجامد.
وی ادامــه داد: در قانون جدیــد، هر یک از 
داوطلبان باید حســابی مشخص به وزارت کشور 
معرفــی کنند تا همه هزینه هــای انتخاباتی از این 
حساب باشد. این قانون با هدف سامت انتخابات 
و جلوگیری از هرگونه ریخت و پاشی است که در 
ســنوات گذشته شاهد بودیم. سعی شده در قانون 
جدیــد در بخش هزینه های انتخاباتی شــفافیت 
ویژه  ای وجود داشته باشد و تمام هزینه کرد ها ثبت 
و مشخص باشــد، همچنین حساب معرفی شده 
به وزارت کشــور، موجب سامت خود داوطلب 
نیز خواهد شــد، چنانچه نامــزد انتخابات خارج 
از ایــن چارچــوب عمل کند، قانونگذار نســبت 
بــه آن پیش بینی های لازم را انجام داده اســت. بر 
اســاس قانون جدید، اگر داوطلبی خرید و فروش 
رای انجــام دهد، ضمن اینکه رای نامزد انتخاباتی 
ابطال می شــود، نسبت به او محدودیت هایی برای 

دوره های بعد در نظر گرفته می  شود.
پولهایکثیفیکــهازجاییبهجایی

دیگرنقلمکانمیکنند!
موضوعــی کــه البته مورد نقد بســیاری نیز 
هســت؛ برای مثال الیاس حضرتی، دبیرکل حزب 
اعتماد ملی اعام حســاب بانکی برای جلوگیری 

از پول های کثیف در جریان انتخابات را شــوخی 
می خواند و می گوید: حســاب و گردش مالی ۲۴ 
هزار کاندیدا را چه کسی می تواند کنترل کند؟ زیرا 

باید با افراد درگیر شوند که امکان پذیر نیست.
حســن رسولی فعال اصاح طلب نیز در این 
باره گفته اســت: تا زمانی که سازوکار انتخاباتی ما 
بر این مبنا ادامه داشــته باشد استفاده از روش هایی 
از قبیل تقاضا برای اعام یک شماره حساب ویژه 
از سوی نامزد های انتخاباتی به تنهایی برای کنترل 
هزینه ها و اقتصاد انتخاباتی نامزدها، برای رسیدن 
بــه این مقصود کافی نیســت؛ زیرا در حال حاضر 
نامزد ها انواع و اقســام حســاب های بانکی را در 
اختیار دارند و طبعا به ســهولت می توانند با اعام 
یکی از این حســاب ها به سامانه های انتخاباتی به 

ظاهر و صورت این الزام انتخاباتی اقدام کنند.
محمد علــی وکیلی نماینده ادوار مجلس نیز 
در این باره گفته است: معتقدم که این قانون ناقص 
اســت. البته این به یک مورد دیگر تابع اســت و 
تا نظام مالی کشــورمان تن به شفافیت مالی ندهد 
یعنــی مقصد و چرخش پول معلوم نشــود تا این 
زمان در رفتار مالــی نامزد ها نمی توان خیلی امید 
داشــت اگر در نظام مالی ما شفافیت وجود داشته 
باشــد نظام مالی انتخاباتی نیز شــفافیت خواهد 
داشــت وگرنه نمی تــوان به عنــوان یک عنصر 
 مســتقل صرفا به شفافیت نظام مالی نامزد ها توجه 

کرد.
وکیلی افــزود: زمانی که پول های بســیاری 
وارد انتخابات شود تا جایی که انتخابات به عنوان 
محملی برای پولشــویی محســوب شود این یک 
معضل عظیم اســت؛ همانطور که حــوزه هنر به 
محملی برای پولشــویی تبدیل شده است معنایش 
این است که پولشویی در کشور به یک معضل بدل 
شده اســت و فقط نیاز به یک محمل دارد. زمانی 
این پول های مبهم ســر از ســکه و طا در میاورد، 
زمانی سر از عرصه هنر در می آورد و زمانی هم سر 
از انتخابــات در می آورد که الان بدترین اتفاق این 
است که انتخابات تبدیل به فرصتی برای پول های 

کثیف شود.
وی درباره وظیفــه نهاد های مختلف در این 
زمینه نیز خاطر نشــان کرد: کلیــت دولت باید به 
دولــت الکترونیک تن دهد؛ الکترونیکی شــدن 
همــه فعالیت هــای مالی و هوشمندســازی همه 
فعالیت های مالی می توانــد جلوی این معضل را 
بگیرد و این امر هم محقق نمی شــود مگر اینکه به 

شفافیت مالی داخلی ملتزم باشیم.
خدمتبهمردمبهچهقیمتی؟

 در پایــان بایــد گفت در این میان اما شــاید 
مهمتریــن نقش، مربوط به افرادی اســت که قرار 
است سرنوشت چهار ساله خانه ملت را مشخص 

کنند؛ یعنی مردم.
مردمــی که باید ببینند، محک بزنند و انتخاب 
کنند قطعا بیشــتر از حتی متولیان قانون می توانند 
تشــخیص دهند چه کسی با چه اهدافی و چرا این 
هزینه ها را انجام می دهد. هزینه های میلیاردی فقط 

برای خدمت به مردم؟!

دبیر ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی گفت: در شرایطی که ما سیستم مالی شفاف نداریم، قضاوت کردن در زمینه ورود 
پول های کثیف به انتخابات کار دشواری است.
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